
 
Αθήνα,  19 Μαΐου 2021 

  
 ΕΡΩΤΗΣΗ και ΑΚΕ  

 
Προς τους κ. κ Υπουργούς: 

 Οικονομικών 
Εθνικής Άμυνας  

 
Θέμα: "Ζήτηση Επιχειρησιακού και Στρατηγικού Σχεδίου των Ελληνικών Αμυντικών 
Συστημάτων και εύλογα ερωτήματα από τα αναφερόμενα από τον Εποπτεύοντα Υπουργό 
και της Διοίκησης της εταιρείας στη συνεδρίαση της Επιτροπής Εξωτερικών και Άμυνας"  

 
Στη διάρκεια της συνεδρίασης της Επιτροπής Εξωτερικών και Άμυνας επί θεμάτων αμυντικής 
βιομηχανίας έγιναν οι εξής αναφορές που αφορούν τα Ελληνικά Αμυντικά Συστήματα (ΕΑΣ).  
  
Ο Υπουργός Εθνικής Άμυνας, κος Παναγιωτόπουλος ανέφερε:" Τα προβλήματα είναι περίπλοκα, 
πάρα πολλά έρχονται από το παρελθόν, πάρα πολλά συνδέονται με τις αρτηριοσκληρωτικές 
διαδικασίες του ελληνικού Δημοσίου, για παράδειγμα στην περίπτωση των προσλήψεων 
Προσωπικού, Προσωπικού το οποίο είναι απαραίτητο προκειμένου να εξελιχθεί και να αποδώσει 
η Αμυντική Βιομηχανία, ιδίως όταν έχει να κάνει με ειδικές τεχνικές δεξιότητες και προβλήματα τα 
οποία επέτειναν μία απαξίωση, η οποία μεταξύ άλλων οφειλόταν και στην οικονομική δυσκολία, 
στη δυσκολία των Ενόπλων Δυνάμεων και του Υπουργείου Εθνικής Άμυνας να συνεχίσει να 
πραγματοποιεί προμήθειες μέσω της εγχώριας Αμυντικής Βιομηχανίας, αλλά αυτό επέτεινε τον 
φαύλο κύκλο"   
 
Ο Πρόεδρος του ΔΣ των ΕΑΣ, κος Α. Τσιόλκας ανέφερε: " Οι συμβάσεις οι οποίες υλοποιούνται 
από την Εταιρεία έως αυτή τη στιγμή και ο κ. Υπουργός έχει απόλυτο δίκιο, δεν είμαστε και, 
εντελώς, συνεπείς στις υποχρεώσεις μας. Οι παραδόσεις μας γίνονται με αρκετή καθυστέρηση. 
Αυτό οφείλεται στην έλλειψη του προσωπικού, το οποίο από 3.000 άτομα που ήταν το 2004, όταν 
έγινε η συνένωση, έχει φτάσει στα 450 άτομα. Αυτό είχε σα συνέπεια, να παραδίδουμε με σχετική 
καθυστέρηση τα πυρομαχικά στον Ελληνικό Στρατό. Ο δεύτερος λόγος που παραδίδουμε με 
καθυστέρηση είναι η έλλειψη χρηματοδότησης για την αγορά πρώτων υλών" 
 
Ο δε Διευθύνων Σύμβουλος των ΕΑΣ, κος Ν. Κωστόπουλος είπε: "[Τα ΕΑΣ έχουν]  ολοκληρώσει 
εδώ και πάρα πολλούς μήνες την κατάρτιση αναλυτικού επιχειρησιακού σχεδίου για τα έτη 2021-  
2024, το οποίο ως επί το πλείστον βασίζεται σε απαιτήσεις σχετικών περί επιχειρηματικού 
σχεδιασμού των ΔΕΚΟ και εκπονήθηκε από εσωτερική ομάδα στελεχών της εταιρείας. Το 
επιχειρησιακό σχέδιο απεικονίζει βασικά την εκτιμώμενη εξέλιξη των χρηματοοικονομικών 
μεγεθών και τη διαμόρφωση των οικονομικών καταστάσεων της εταιρείας για την προαναφερθείσα 
περίοδο 2021 - 2024 με έτος βάσης το 2020 και ειδικότερα την εκτίμηση ισολογισμού με 
ημερομηνία 31/12/2020". Επίσης τόνισε: "Όπως ανέφερε και ο Πρόεδρος του Διοικητικού 
Συμβουλίου της εταιρείας μας και προσθέτω και εγώ μαζί με τη Γερμανία στα Ελληνικά Αμυντικά 
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Συστήματα στο Λαύριο βρίσκεται η δεύτερη από τις δύο συνολικά εγκαταστάσεις στο σύνολο όχι 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των χωρών της Ευρώπης, που έχει τη δυνατότητα συναρμολόγησης 
και συντήρηση πυραυλικού συστήματος PATRIOT" και συνέχισε: "πιστεύουμε πραγματικά ότι 
πλέον είμαστε δυνατοί για να μπορέσουμε να συμμετάσχουμε σε μεγάλα προγράμματα 
συμπαραγωγής ή και παραγωγής σημαντικών οπλικών συστημάτων, όπως αυτά των πολεμικών 
αεροσκαφών RAFALE, αλλά και των νέων φρεγατών".  
 
Επειδή από τα παραπάνω διαμειφθέντα και τα πρακτικά της συνεδρίασης της Επιτροπής 
Εξωτερικών και Άμυνας επί θεμάτων προκύπτουν εύλογα ερωτήματα για τα ΕΑΣ,  
 
Ερωτώνται οι αρμόδιοι Υπουργοί: 
 

1. Το Επιχειρησιακό Σχέδιο 2021-2024 των ΕΑΣ στο οποίο αναφέρθηκε παραπάνω ο 
Διευθύνων Σύμβουλος των ΕΑΣ, έχει εγκριθεί από το Διοικητικό Συμβούλιο, τη ΓΣ 
των ΕΑΣ και από το εποπτεύον ΥΠΕΘΑ; Υπάρχει αντίστοιχο Στρατηγικό Σχέδιο για 
τα ΕΑΣ εγκεκριμένο από το Διοικητικό Συμβούλιο, τη ΓΣ των ΕΑΣ και από το 
Υπουργείο Εθνικής Άμυνας στο οποίο, μεταξύ άλλων, να προβλέπονται η 
αναγκαιότητα, και η διαδικασία της μετεγκατάστασης του εργοστασίου του 
Υμηττού; 
 

2. Ποιες ενέργειες προτίθεται να κάνει η κυβέρνηση για τις παραπάνω αποκαλυπτικές 
δημόσιες δηλώσεις του Προέδρου του ΔΣ των ΕΑΣ, ο οποίος παραδέχεται ότι τα 
ΕΑΣ είναι ασυνεπή στις παραδόσεις πυρομαχικών λόγω έλλειψης προσωπικού και 
χρηματοδότησης για την αγορά των πρώτων υλών; Γιατί ενώ ο κος Υπουργός 
Εθνικής Άμυνας στην παραπάνω συζήτηση ενώπιον της Επιτροπής Εξωτερικών 
και Άμυνας, αναγνωρίζει ότι το κύριο πρόβλημα της αμυντικής βιομηχανίας 
βρίσκεται στις ελλείψεις προσωπικού, αναφέροντας ότι "πολλά [προβλήματα] 
συνδέονται με τις αρτηριοσκληρωτικές διαδικασίες του ελληνικού Δημοσίου, για 
παράδειγμα στην περίπτωση των προσλήψεων Προσωπικού, Προσωπικού το 
οποίο είναι απαραίτητο προκειμένου να εξελιχθεί και να αποδώσει η Αμυντική 
Βιομηχανία, ιδίως όταν έχει να κάνει με ειδικές τεχνικές δεξιότητες και 
προβλήματα", δεν μεριμνάται από την κυβέρνηση η παρουσίαση και η υλοποίηση 
ενός συνεκτικού μεσοπρόθεσμου σχεδίου αύξησης της στελέχωσης των Αμυντικών 
Βιομηχανιών; Με ποιον τρόπο και με ποια εχέγγυα θα διασφαλίσετε τον 
περιορισμό της απώλειας εξειδικευμένου προσωπικού που ήδη καταγράφεται; 
Πώς θα αντιμετωπιστεί το φλέγον ζήτημα που τέθηκε παραπάνω από τον Πρόεδρο 
του ΔΣ των ΕΑΣ και αφορά την  έλλειψη χρηματοδότησης για την αγορά πρώτων 
υλών; Ποιο ποσοστό της κρατικής χρηματοδότησης των δεκάδων εκατομμυρίων, 
που προέκυψε από την Αύξηση Μετοχικού Κεφαλαίου κοκ, κατευθύνθηκε στην 
εξασφάλιση πρώτων υλών για τις άμεσες ανάγκες της παραγωγής; Πρόκειται να 
αυξήσετε την κρατική χρηματοδότηση;  
 
  

3. Με δεδομένο ότι οι ανώτατοι διοικητικοί παράγοντες ΕΑΣ στη συζήτηση της 
αρμόδιας Επιτροπής παραδέχτηκαν ότι η κρατική βιομηχανία είναι ασυνεπής στις 
παραδόσεις πυρομαχικών στον ΕΣ λόγω της παραδοχής του Προέδρου για τις 
ελλείψεις προσωπικού και χρηματοδότησης για την αγορά πρώτων υλών, πώς θα 



καταστεί δυνατόν να είναι συνεπή στις παραδόσεις στην Αίγυπτο και την Τυνησία; 
Η σύμβαση με την Αίγυπτο για την παραγωγή πυρομαχικών 105Χ609 χιλιοστών, 
κρίνεται συμφέρουσα και το χρονοδιάγραμμα παράδοσης τους εφικτό; Με 
δεδομένες αυτές τις ελλείψεις πως θα ανταποκριθούν τα ΕΑΣ στις απαιτήσεις στην 
παραγωγή του Εθνικού Τυφεκίου; Γιατί στο πλαίσιο της ενίσχυσης της 
εξωστρέφειας των ΕΑΣ δεν έγινε καμία αναφορά στις δυνατότητες που έχει η 
θυγατρική εταιρεία των ΕΑΣ στην Αρμενία, LT-Pyrkal, η οποία διαθέτει τεχνογνωσία 
Laser και πολλές δυνατότητες παραγωγής όπλων που ενσωματώνουν αυτή την 
τεχνολογία; 
 

4. Πρόκειται τα ΕΑΣ να συνεχίσουν τις συναρμολογήσεις (δύο εκ των τριών σταδίων) 
και συντηρήσεις πυραυλικών συστημάτων Patriot στο Λαύριο; Εφόσον η εταιρεία - 
κατά δήλωση του ΔΣλου της, διαθέτει μια από τις ελάχιστες εγκαταστάσεις στην ΕΕ 
και σημαντική τεχνογνωσία, γιατί δεν προχωρά σε ενίσχυση  της εξωστρέφειας της  
με διακρατικές συμφωνίες για να καλύψει ανάγκες συναρμολόγησης και 
συντήρησης σχετικών πυραυλικών συστημάτων περισσοτέρων χωρών;  
 

5. Ο ΔΣλος των ΕΑΣ παραπάνω ανέφερε ότι αξιοποιείται μη παραγωγική ακίνητη 
περιουσία προχωρώντας σε πώληση μέρους του οικοπέδου του εργοστασίου στη 
Μάνδρα. Πως είναι δυνατόν ένα μέρος του οικοπέδου ενός παραγωγικού 
εργοστασίου το οποίο αναζητά χώρους για να επεκταθεί, να χαρακτηρίζεται «μη 
παραγωγικό»; Ο ίδιος ο ΔΣλος των ΕΑΣ ανέφερε ότι στο συγκεκριμένο εργοστάσιο 
θα λάβει χώρα  η αναβάθμιση των RM-70, η συντήρηση των αρμάτων Μ-117 και η 
αναβάθμιση των BPM-1, γεγονός που θα απαιτήσει πρόσθετο χώρο στην 
υπάρχουσα εγκατάσταση.  

 
6. Ο ΔΣλος των ΕΑΣ ανέφερε ότι η εταιρεία είναι σε θέση να συμπαραξει ή και να 

παράξει οπλικά συστήματα για τα αεροπλάνα Rafale. Σε ποιο σημείο της σύμβασης 
για την προμήθεια των Rafale υπάρχει η πρόβλεψη συμμετοχής των ΕΑΣ για τη  
συμπαραγωγή ή και την παραγωγής οπλικών συστημάτων, όπως αυτά των 
πολεμικών αεροσκαφών RAFALE; Τι ενέργειες γίνονται σε αυτή την κατεύθυνση; 
Ποιο ποσοστό συμμετοχής θα αποτελέσει προαπαιτούμενο για τη συμμετοχή των 
ΕΑΣ στο ανωτέρω πρόγραμμα;  
 

7. Ο ΔΣλος των ΕΑΣ  ανέφερε ότι τα ΕΑΣ μπορούν να συμμετάσχουν στη 
συμπαραγωγή ή και παραγωγή σημαντικών οπλικών συστημάτων και στο 
πρόγραμμα των νέων φρεγατών. Πρόκειται  η εταιρεία να συμπεριληφθεί στη 
μελλοντική σύμβαση για το πρόγραμμα των φρεγατών; Ανέφερε, επίσης, ότι τα 
ΕΑΣ βρίσκονται σε επαφή με τη μία από τις μεγάλες εταιρείες που διεκδικούν το 
πρόγραμμα των φρεγατών  και η οποία τις επόμενες μέρες έχει ζητήσει να 
υπογραφεί μνημόνιο για τη συμπαραγωγή τους. Θα αποτελέσει αυτό κριτήριο για 
την ανάθεση; Στις διαπραγματεύσεις έχει απαιτηθεί συγκεκριμένο ποσοστό  
συμπαραγωγής και μεταφοράς τεχνογνωσίας  και ποιο είναι αυτό το ποσοστό;  
 

Παρακαλούμε να μας γνωστοποιήσετε το Επιχειρησιακό Σχέδιο ΕΑΣ 2021-2024, που όπως 
ανέφερε παραπάνω ο Διευθύνων Σύμβουλος των ΕΑΣ: "απεικονίζει την εκτιμώμενη εξέλιξη των 
χρηματοοικονομικών μεγεθών και τη διαμόρφωση των οικονομικών καταστάσεων της εταιρείας 



για την περίοδο 2021 - 2024 με έτος βάσης το 2020 και ειδικότερα την εκτίμηση ισολογισμού με 
ημερομηνία 31/12/2020".  
 
Παρακαλούμε να μας γνωστοποιήσετε το εγκεκριμένο από το ΔΣ, την ΓΣ των ΕΑΣ και το 
ΥΠΕΘΑ, Στρατηγικό Σχέδιο των Ελληνικών Αμυντικών Συστημάτων.  
 

Οι Ερωτώντες και Αιτούντες Βουλευτές 
 

Τσίπρας  Γιώργος 

 

Αθανασίου Αθανάσιος (Νάσος) 

Αυλωνίτης Αλέξανδρος – Χρήστος 

Βαρδάκης Σωκράτης 

Βίτσας Δημήτρης 

Γιαννούλης Χρήστος 

Γκιόλας Γιάννης 

Δρίτσας Θεόδωρος 

Ηγουμενίδης Νίκος 

Καλαματιανός Διονύσιος – Χαράλαμπος 

Καρασαρλίδου Ευφροσύνη (Φρόσω) 

Κασιμάτη Ειρήνη (Νίνα) 

Μάρκου Κωνσταντίνος 

Μεϊκόπουλος Αλέξανδρος 

Μπάρκας Κωνσταντίνος 

Μωραΐτης Αθανάσιος (Θάνος) 

Πούλου Παναγιού (Γιώτα) 

Σκούφα Ελισσάβετ (Μπέττυ) 

-Σπίρτζης Χρήστος 

Τριανταφυλλίδης Αλέξανδρος 

Φωτίου Θεανώ 

Χαρίτου Δημήτριος (Τάκης) 

Χατζηγιαννάκης Μιλτιάδης 

 

 
 




